Call for Papers - deadline extended to 15 April 2020
International Seminar on Demographic Processes and Socioeconomic Reproduction in the Long Run
Paris, France, 27-28 August 2020
Organized by the IUSSP Scientific Panel on Historical Demography, in collaboration with the French Institute for Demographic Studies (INED).

Deadline for submission of abstracts extended to: 15 April 2020
In recent years, there has been an upsurge across the social sciences in research on inequality and social mobility. This has contributed to the emergence of new topics and research questions, such as multigenerational (i.e. more than two generations) mobility or the role of extended kinship in mobility, and to the development of innovative methods to analyze it. While most of the focus has been on intergenerational transmission of socioeconomic status (income, wealth, occupation, etc.), our knowledge on the mechanisms of socioeconomic reproduction remains limited. In particular, much of the current work does not discuss the role of demographic processes, and the huge changes they underwent in the last centuries, in socioeconomic reproduction. Research of this kind – connecting demographic and socioeconomic processes from a longitudinal, comparative perspective – will improve our understanding of the driving forces of socioeconomic inequality and how they have changed in the long run.

This seminar aims to bring together research examining how demographic behaviours and the intergenerational transmission of socioeconomic status interact to shape patterns of inequality over time. The workshop will discuss how families circulate between socioeconomic strata longitudinally, looking at various indicators of socioeconomic position, for instance not only occupation or income but also education or land ownership. In particular, we welcome papers that investigate how socioeconomic differentials in demographic behaviours modify the intergenerational transmission of social and economic status and jointly shape observed trends in inequalities. For instance, patterns of socioeconomic differentials in demographic outcomes may contribute to persistence by reducing the dilution of family resources across generations if, as often hypothesized, there is a ‘quantity-quality’ trade-off in which high-status families have fewer children in which they invest more resources. Alternatively, socioeconomic differentials in reproduction may also increase intergenerational mobility if members of high-status families are more likely to marry, have more children, and divide their resources among their children.

We invite submissions on historical or long-term, interdisciplinary, perspectives on social reproduction. The aims of the seminar are to review the state of research on social mobility and to help develop partnerships and future comparative work. In particular, contributions from historians, on non-Western countries, and on early historical periods are welcome.

The seminar will be held at INED on the Campus Condorcet in Paris.

Please read the full announcement for this seminar. 
Online Submissions:
The IUSSP Scientific Panel on Historical Demography invites researchers in the field to submit online by 15 April 2020 a short 200-word abstract AND an extended abstract (2 to 4 pages, including tables) or a full unpublished paper for consideration.

Abstracts and papers must be submitted in English, which will be the working language of the meeting.

The seminar will be limited to about 20 contributed papers. Submissions should be made by the author who will attend the seminar. If the paper is co-authored, please include the names of your co-authors in your submission form (in the appropriate order).

We expect the meeting to take place as scheduled in late August but given the current COVID-19 pandemic a final decision will be made by mid-May 2020. Applicants will be informed whether their paper is accepted by that date. Authors of accepted papers will have to submit their complete paper by 1 August 2020.

Current funding for the seminar is limited. Efforts are under way to raise additional funds, but the outcome is at this point uncertain. Participants are therefore encouraged to seek their own funding to cover the cost of their participation in the seminar. If available, funding will be restricted to IUSSP members in good standing and will be contingent upon submission of a complete paper of acceptable quality by the deadline for papers.

For further information, please contact seminar organizer Lionel Kesztenbaum.


Appel à communications - prolongé au 15 avril 2020
Séminaire international : Processus démographiques et reproduction sociale dans la longue durée
Paris, France, 27-28 août 2020
Organisé par le comité scientifique de l'UIESP sur la démographie historique, en collaboration avec l'Institut national d'études démographiques (INED).

Date limite de soumission prolongée au 15 avril 2020
Les années récentes ont vu une recrudescence des recherches en sciences sociales sur les inégalités et sur la mobilité sociale. Cela a contribué à l'émergence de nouvelles thématiques et questions de recherche, comme la mobilité multi-générationnelle (c'est-à-dire trois générations et plus) ou le rôle de la parenté élargie dans la mobilité, et favorisé le développement de méthodes d’analyse innovantes. Si l'accent a été mis principalement sur la transmission intergénérationnelle de position socioéconomique (revenu, richesse, profession, etc.), nos connaissances sur les mécanismes de reproduction sociale restent limitées. En particulier, une grande partie des travaux actuels ne traitent pas du rôle des processus démographiques et des énormes changements qu'ils ont subis au cours des derniers siècles dans la reproduction sociale. Des recherches de ce type – reliant les processus démographiques et socioéconomiques d'un point de vue longitudinal et comparatif – permettent d’améliorer notre compréhension des déterminants des inégalités socioéconomiques et de leur évolution dans la longue durée.

Ce séminaire a pour objectif de confronter des recherches examinant comment les comportements démographiques et la transmission intergénérationnelle de la position socioéconomique interagissent pour façonner l'inégalité au fil du temps. Les discussions porteront sur la circulation des familles entre les différentes strates sociales au cours du temps, en s’appuyant sur différents indicateurs de position sociale, comme la profession ou le revenu, mais aussi l'instruction ou la propriété foncière. En particulier, nous accueillerons favorablement des contributions traitant de la façon dont les différences de comportements démographiques liées au statut socioéconomique jouent sur la transmission intergénérationnelle de ce statut et pèsent sur l’évolution des inégalités. Par exemple, des différences de fécondité selon le groupe social peuvent contribuer au maintien des inégalités en réduisant la dilution des ressources familiales à travers les générations, pour les familles les plus aisées, si, comme il est souvent supposé, il existe un arbitrage « quantité-qualité ». À l’inverse, des différences socioéconomiques dans la reproduction peuvent également contribuer à accroitre la mobilité intergénérationnelle dans le cas où les membres de familles à statut élevé sont plus susceptibles de se marier, ont davantage d'enfants et partagent leurs ressources entre leurs enfants.

Nous attendons des propositions qui traitent de la reproduction sociale dans une perspective historique ou dans la durée et interdisciplinaire. Les objectifs du séminaire sont de faire le point sur l'état de la recherche sur la mobilité sociale et d'aider à développer des partenariats et de futurs travaux comparatifs. En particulier, nous espérons susciter des contributions d’historiens portant sur les pays non occidentaux ou portant sur des périodes historiques anciennes.

Le séminaire se tiendra à l'INED sur le Campus Condorcet à Paris.

L'annonce complète de ce séminaire est disponible ici.
Soumissions en ligne :
Le comité scientifique de l'UIESP sur la démographie historique invite les chercheurs dans le domaine à soumettre en ligne avant le 15 avril 2020 un court résumé de 200 mots ET un résumé long (2 à 4 pages, y compris les tableaux) ou un article complet non publié.

Les résumés et les textes doivent être soumis en anglais, qui sera la langue de travail du séminaire.

Le séminaire sera limité à une vingtaine de communications. Les contributions doivent être soumises par l'auteur qui participera au séminaire. Si l'article est co-écrit, veuillez inclure les noms de vos co-auteurs dans votre formulaire de soumission (dans l'ordre approprié).

Nous espérons que le séminaire se déroulera comme prévu à la fin du mois d'août mais, compte tenu de la pandémie actuelle de COVID-19, une décision finale sera prise d'ici la mi-mai 2020. Les auteurs seront également informés de l’acceptation de leur communication à cette date. Les auteurs des communications acceptées devront soumettre un texte complet avant le 1er août 2020.

Le financement disponible pour le séminaire est limité. Des efforts sont en cours pour lever des fonds supplémentaires, mais le résultat est à ce stade incertain. Les participants sont donc encouragés à rechercher leur propre financement pour couvrir le coût de leur participation au séminaire. S'il est disponible, le financement sera limité aux membres de l'UIESP à jour de leur cotisation et sera subordonné à la soumission d'un document complet de qualité acceptable avant la date limite de soumission des communications.

Pour plus d'informations, veuillez contacter l'organisateur du séminaire Lionel Kesztenbaum.
